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Vítám Vás při jarním čtení! 
Venku už slunce dostává sílu, ptáci zpívají a lidé vyměnili nachlazení  

za alergie. Každé roční období má prostě své pro a proti. Všeobecně už nás 
to táhne více ven a častěji se potkáváme.  

V obci se začalo pracovat na jarním úklidu. Možná se Vám zdá, že 
zásahy do krajiny jsou od majitelů pozemků velké. Na první pohled to tak 
je. Na druhý pohled však zjistíte, že se pouze čistí pozemky, které byly 
roky zanedbané. Jen co se místa zazelení, uvidíte, jak to u nás pěkně 
prokouklo. Občas je potřeba místo vyčistit, aby mohlo vyrůst něco nového. 

V Sudíně byl odbornou firmou ořezán 
jírovec. Vypadá jako nahý, ale za 3 roky 
to bude opět překrásný strom. Plánovaný 
ořez lip za hřbitovem jsme odložili  
do dalšího vegetačního klidu. 

Proto Vás prosím, vhazujte  
do přistavených kontejnerů pouze 
odpad, pro který jsou určeny. Vždy to 
bude na bocích kontejneru napsáno. Je 
velký rozdíl při placení skládkovného, 
zda jsme přivezli bioodpad nebo 
komunální odpad. Jakmile bude  
v bioodpadu byť jediná surovina jiného 
než rostlinného původu, bez pardonu 
nám bude naúčtováno jako bychom 
přivezli komunální odpad. Jeho cena je 

více než o polovinu vyšší. Nikdo nebude před odvezením bioodpadu 
prohrabávat kontejner, zda tam nějaký lajdák něco nezakryl. Je potřeba se  
k této věci postavit zodpovědně. Předem Vám děkuji za Vaši ochotu  
a vstřícnost při třídění. 

Popelnice na kovy, která je také novinkou dle zmiňovaného zákona, je 
umístěna vedle obecního úřadu. Větší předměty pokládejte z boku budovy. 

Kontejner na velkoobjemový odpad bude přistaven vždy na jaře  
u okálů v Bačetíně. Bude určen pro nepotřebný nábytek, koberce a jiné 
domovní vybavení.  

Kontejnery na biologický odpad budou pravidelně, v měsíčních 
intervalech, přistaveny na již obvyklá místa a to v období od začátku dubna 
do konce října. Na svých stanovištích budou vždy pouze přes víkend. 
Informace o době přistavení budou uveřejněny na vývěsce u obchodu  
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a na obecním webu. Budou určeny na odpad ze zahrádek. Bude možno  
do nich dát i drobné větve z jarních ořezů stromů a keřů. Nelze tam ukládat 
kořeny a velké větve. Pokud budete mít více větví v jiném období než 
okolo Čarodějnic, kdy je možné svézt je na kupu k Rotundě, zavolejte nám 
na úřad. Řešení vymyslíme. 
Na letošní Čarodky se hromada bude chystat v sobotu 11.4.15 od 10,00  
do 14,00 hod. Větve si musíte k hromadě přivést vlastní dopravou. Hasiči 
Vám to pouze pomohou složit. 

Věřím, že si s novou povinností poradíme dobře a postupně vychytáme 
všechny mouchy. 

S úklidem na zahrádkách souvisí i naše nová povinnost  
o shromažďování biologicky rozložitelného odpadu rostlinného původu.  
O smyslu tohoto zákona pro obce do 1000 obyvatel se nebudu rozepisovat, 
stejně tím nic nezměním. Ale jistota je v tom, že to bude mít velký dopad 
na obecní kasy. 

K jaru ještě patří Obecní brigáda, která se uskuteční 18.4.15 od 9:00 
hod. Budu velmi ráda, když společně zvládneme udělat minimálně stejně 
práce jako vloni. Tentokrát bude potřeba podívat se na zahradu mateřské 
školy. Práci budeme mít jak pro pány, tak i pro maminky s dětmi. Vezměte 
si s sebou rukavice, hrabičky a pánové stroje a nástroje na obroušení nátěru 
na zahradním domku. Dobrá nálada, počasí a občerstvení bude zajištěno. 

 

Gábina Prýmusová 
 
Obecní web 

 
Pokud jste se přihlásili k odběru novinek na webu naší obce a ty Vám 

stále nechodí, učiňte tak prosím znovu. Z důvodů nefunkční registrace 
nových odběratelů byl poskytovatelem webu změněn systém zasílání 
aktualit, který již pracuje bez problémů. 
 
Obecní pracovníci 

 

Na konci března skončil svou práci u úřadu pan Josef Dlouhý. Velmi 
ráda bych mu poděkovala za odvedenou práci. Byl dobrým parťákem, ale 
stal se nám i odborným poradcem a kamarádem.  
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Pepo, přejeme ti mnoho štěstí a úspěchů ve tvé nové 
práci. Těšíme se, až s námi strávíš dovolenou  
na překládání chodníku u hřbitova . 

Nové pracovníky z úřadu práce přijmeme od začátku 
května. Na zkoušku také přijmeme jednu osobu  
z Probační a Mediační služby. 

 
 

Rozbor hospodaření Obce Bačetín 2014 
 

Příjmy  
 
  Rozpočet 2014 
daně 3 948 000 
správní poplatky 4 000 
poplatky za odpad 185 000 
poplatky ze psů 7 500 
voda Sudín 38 000 
pronájem vodovodu Aquaservis 100 000 
nájmy (byt) 15 500 
nájem smut. síň, hrobová místa 37 000 
prodej pozemků 0 
tříděný odpad 102 500 
reklama 3 000 
příjmy z úroků 2 100 
přijaté dotace a dary 73 500 
ostatní 31 000 
Celkem příjmy 4 547 100 

 
celkem plnění    151,1% 
zůstatek ZBÚ k 31.12.2014     1 205 924 Kč 
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Výdaje 

celkem plnění oproti upravenému rozpočtu                                                99,1% 
  
Rekapitulace výdajů:  
Schválený rozpočet: 5 382 830 Kč 
Rozpočet po schválených změnách: 6 559 880 Kč 
Skutečnost: 6 499 825 Kč 

  Upravený rozpočet 2014 
MŠ 504 000 
ZŠ Dobřany -  příspěvky 76 000 
Les 10 000 
Komunikace 2 228 500 
Vodovod 373 500 
Kultura 151 100 
Tělovýchova 30 000 
Bytové hosp. 3 500 
Veřejné osvětlení 150 000 
Pohřebnictví 50 000 
Odpadové hospodářství 366 250 
Komunální služby 791 460 
Požární ochrana 38 500 
Volby 23 870 
Státní správa, samospráva (mzdy, 
pojištění, PHM, opravy obec. majetku, daně, 
telefony, el. energie atd.)

1 603 080 

Bankovní poplatky 15 000 
Pojištění obecního majetku 30 000 
Platby daní a poplatků 44 300 
Příspěvky na projekty DSO 55 000 
Fin. vypořádáni - volby 2013 15 820 
Převod prostředků mezi účty 0 
  6 559 880 
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Rozpočet obce pro rok 2015 
 

byl schválen zastupitelstvem obce na veřejném zasedání 9.3.2015 takto: 
 

Příjmy Plán 
Daňové příjmy  4 419 440 
Nedaňové příjmy  333 528 
Kapitálové příjmy  0  
Dotace  74 200 
Celkem:  4 827 168 
Dofinancování ze zůstatku na ZBÚ k 31.12.2011  1 205 924 
Celkem s financováním  6 033 092 
   
Výdaje Plán Paragraf 
Mateřské školy 430 000 3111 
Ostatní záležitosti předškolní výchovy 50 000 3119 
Základní školy 92 000 3113 
Ostatní záležitosti kultury 36 700 3319 
Rozhlas a televize 540 3341 
Kultura 76 000 3399 
Knihovna 14 000 3314 
Tělovýchova 107 000 3419 
PO – profesionální část 55 000 5011 
Bezpečnost a veřejný pořádek  
(krizový zákon 118/2011Sb.) 5 000 5511 

Silnice 260 000 2212 
Pohřebnictví 37 500 3612 
Lesní hosp. 10 000 1063 
Pitná voda                                                       209 500 2310 
Odvádění a čištění odp. vod 10 000 2321 
Příspěvky DSO 23 000 6409 
Bankovní poplatky 15 000 6310 
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Úroky z úvěru  - cyklostezka                                  8 000 2219 
Sběr a svoz nebezp. odpadů 12 000 3721 
Sběr a svoz kom. odpadu 350 000 3722 
Veřejné osvětlení 176 000 3631 
Komunální služby 536 000 3639 
Péče o vzhled a veřejnou zeleň 30 000 3745 
Státní správa 1 442 500 6171 
Zastupitelstvo 718 000 6112 
Daň z příjmu 23 940 6409 
Služby peněžních ústavů a pojištění 30 000 6320 
Nespecifikované rezervy 775 412 6171 
Celkem 5 533 092   
Splátky úvěrů 500 000 8115 
Celkem: 6 033 092   

 
Všeobecné informace 
 

Co mám dělat, když si měním adresu trvalého pobytu 
 

Už od poloviny roku 2012 se můžete spolehnout na tzv. základní 
registry, které zajišťují, že už nemusíte obíhat všechny úřady a hlásit změnu 
na každém úřadě zvlášť. Většina úřadů si data, která potřebuje, předává 
díky registrům mezi sebou automaticky. 

Následujícím textem nás provede Jan Novák. 
 

První krok – místně příslušný obecní úřad 
Jan Novák se přestěhoval. Jeho první zastávkou je 
obecní úřad v místě nového trvalého pobytu. 
Vyplní tam a podepíše přihlašovací lístek  
k trvalému pobytu. Předloží platný občanský 
průkaz a doklad, který ho opravňuje užívat byt 
nebo dům (např. výpis z katastru nemovitostí, 
kupní smlouvu, nájemní smlouvu) anebo úředně 

ověřené písemné potvrzení oprávněné osoby (např. majitele nemovitosti)  
o souhlasu s ohlášením změny místa trvalého pobytu a opět doklad, který to 
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dokazuje (např. výpis z katastru nemovitostí). Úředně ověřené potvrzení se 
nevyžaduje v případě, že oprávněná osoba potvrdí svůj souhlas  
na přihlašovacím tiskopisu přímo na úřadu a předloží i doklad  
o oprávněnosti užívání bytu či domu. 

 
Katastrální úřad 

Na katastrální úřad nemusí Jan Novák nic 
oznamovat. Data si tento úřad aktualizuje 
automaticky. Správnost nové adresy je 
možné ověřit na veřejném portále Českého 

úřadu zeměměřického a katastrálního v sekci „Nahlížení do katastru 
nemovitostí“ http://nahlizenidokn.cuzk.cz/. 

 
Zdravotní pojišťovna 

I když jsou k základním registrům připojeny 
všechny tuzemské zdravotní pojišťovny, 
stále však platí pro Jana Nováka 
oznamovací povinnost dle zákona  
o veřejném zdravotním pojištění. Musí tedy 

do 30 dnů od přestěhování tuto změnu své pojišťovně oznámit bez ohledu 
na to, zda pojišťovna provede změnu sama. 
 
Finanční úřad 

Všechny finanční úřady jsou k základním registrům 
napojeny. Dejte ale pozor na to, že finanční úřady 
rozlišují, zda v daňovém řízení je daňový subjekt  
(v našem případě Jan Novák) registrován či nikoliv. 
Pokud Jan Novák není registrován, postupuje finanční 
úřad podle daňového řádu. Tedy původně místně 

příslušný finanční úřad zašle Janu Novákovi oznámení o změně místní 
příslušnosti (uvede, u kterého územního pracoviště příslušného finančního 
úřadu bude uložen jeho daňový spis). Pokud se však jedná o registrovaný 
daňový subjekt, vydá finanční úřad rozhodnutí o stanovení data konce 
místní příslušnosti a teprve tímto datem, tedy dnem výslovně uvedeným  
v tomto rozhodnutí, přechází místní příslušnost na finanční úřad podle nové 
adresy trvalého pobytu. 
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Řidičský průkaz a registr vozidel 
Řidičský průkaz: 

Pokud Jan Novák mění adresu trvalého 
pobytu v rámci jedné obce, nemá povinnost 
tuto změnu oznamovat. 
Co s sebou? 

Starý řidičský průkaz 
Občanský průkaz 
Pasovou fotografii 

Jestli se však Jan Novák stěhuje z jedné obce do druhé (v praxi častější 
případ), musí tuto změnu nahlásit do pěti pracovních dnů na příslušném 
obecním úřadu obce s rozšířenou působností tam, kam se přestěhoval.  
Za změnu údajů v řidičském průkaze zaplatí správní poplatek ve výši 
padesáti korun. 
Registr vozidel: 

Jestli Jan Novák vlastní automobil, bude ho čekat také cesta na registr 
vozidel a v případě stěhování do jiného kraje i výměna registračních 
značek. Změnu je potřeba nahlásit nejpozději do 10 pracovních dnů  
od doby změny adresy trvalého pobytu. Na správní poplatek si opět 
přichystá padesát korun. Následně bude vydáno nové osvědčení o registraci 
vozidla. 
Co s sebou? 

Velký i malý technický průkaz 
Potvrzení o pojištění (zelenou kartu) 
Potvrzení o technické kontrole 
Obě registrační značky z vozidla (v případě stěhování do jiného kraje) 

Při stěhování na území jiného kraje obdrží i nové registrační značky  
s danou krajskou příslušností. Správní poplatky činí 100 Kč (50 Kč  
za změnu pobytu a 50 Kč za změnu registrační značky). Samotné vydání 
registračních značek je pak zdarma. 

 
Úřad práce 

V oblasti státní sociální podpory (rodičovský příspěvek; 
přídavek na dítě; příspěvek na bydlení; porodné; 
pohřebné; dávky pěstounské péče; dávky pro osoby se 
zdravotním postižením atd.) získávají úřady práce údaje 
automaticky – vše si zkontrolují a evidují samy. 
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Jestliže jde ale o další agendy (pomoc v hmotné nouzi; podporu  
v nezaměstnanosti apod.), tam má z technických důvodů Jan Novák 
povinnost nahlásit změnu příslušnému kontaktnímu pracovišti úřadu práce. 

 
Živnostenský úřad 

Živnostenskému úřadu nemusí Jan Novák, pokud 
podniká, žádnou změnu hlásit. Správnost nové 
adresy si může Jan Novák ověřit na veřejném 
portálu Ministerstva průmyslu a obchodu České 
republiky. 

http://www.rzp.cz/cgi-bin/aps_cacheWEB.sh?VSS_SERV=ZVWSBJFND 
  
Česká správa sociálního zabezpečení 

V případě, že Jan Novák pobírá důchod, musí změnu 
nahlásit sám. Způsob hlášení změny u příjemců důchodu 
závisí na způsobu výplaty důchodu, tj. zda v hotovosti  
na pobočce pošty nebo na účet u peněžního ústavu. 

 
1. Jan Novák pobírá důchod na poště 

Pokud Janu Novákovi ČSSZ vyplácí důchod prostřednictvím pošty, 
změnu nahlásí na kterékoli poště, která převede výplatu důchodu na poštu  
v novém místě trvalého pobytu a následně změnu adresy ohlásí ČSSZ. 

 
2. Jan Novák pobírá důchod na účet u banky 

Změnu musí Jan Novák nahlásit sám – třeba formou vlastnoručně 
podepsaného dopisu, v němž uvede svoje rodné číslo a novou adresu trva-
lého pobytu. Ten musí poslat na adresu ČSSZ, Křížová 25, Praha 5, 225 08. 
Je možné však také použít formulář, který je k dispozici na webových 
stránkách ČSSZ a také na okresních správách sociálního zabezpečení. 

Oznámení o změně je možné poslat též v elektronické podobě 
podepsaným uznávaným elektronickým podpisem na adresu e-podatelny: 
posta@cssz.cz nebo datovou zprávou přes informační systém datových 
schránek do datové schránky ČSSZ: ID 49kaiq3. 

Jestli Jan Novák pobírá důchod a bydlí v cizině, musí oznámit změnu 
adresy buďto písemnou formou vlastnoručně podepsaného dopisu, který 
zašle na výše uvedenou adresu ČSSZ (s tím, že do adresy připíše Oddělení 
výplat důchodů v oblasti mezinárodních důchodových agend), nebo na výše 
uvedený e-mail či datovou schránku. 
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Další instituce, kam Jan Novák musí zatím změnu trvalého pobytu 
hlásit. 

Jan Novák musí změnu i nadále ohlašovat především nestátním 
(komerčním) subjektům. 
Jde především o: 

banky (či jiné finanční společnosti, kde má Jan Novák např. úvěr), 
dodavatele elektrické energie, 
plynárny, 
komerční pojišťovny, u kterých má pojistku, 
ošetřujícího lékaře, zubaře, 
zaměstnavatele či školu, 
poštu (v případě SIPO, placení televizních a rozhlasových poplatků), 
telefonního operátora, atd. 
Připravujeme možnost, že i komerční subjekty budou napojeny  

na základní registry a občanům se tak v případě změny adresy trvalého 
pobytu zase o něco zjednoduší komunikace nejenom s orgány státní správy, 
ale rovněž i s komerčními subjekty. 

   
Napsali o nás v Rychnovském deníku 

 

Bačetínská školka láká netradičním přístupem 
Bačetín – Zdejší mateřská škola je na první pohled vesnickou školkou 

jako každá jiná, zdání ale klame. 
DĚTI VE ŠKOLCE mají 
vlastní králíkárnu, v ní 
chovají dvě morčátka. Do 
budoucna tu přibydou také 
králíci. 

 
Velkým plusem je například 
skutečnost, že zde mohou  
do péče učitelek svěřovat 
maminky své děti už od dvou 
let. Pro ty nejmenší je zde 
připravena speciální třída. 

Tito svěřenci jsou v bačetínské školce nazýváni Lvíčci. Své útočiště mají  
v přízemí budovy. 
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Děti vedou také k ekologii 
Unikátem je v Bačetíně ale hlavně zvláštní styl vzdělávání dětí. Zdejší 

školka se zapojila do celonárodní sítě mateřských škol Mrkvička, 
zabývající se ekologickou výchovou. „Do tohoto programu jsme vstoupili 
poté, co jsem vyzkoušela speciální školení Kapradíčko. To mě velmi 
oslovilo a tento nápad mě nadchnul," vysvětluje ředitelka školky Gabriela 
Holendová. Dle jejích slov se právě od té doby zrodil v její hlavě nápad 
věnovat se dětem trochu jinak. 

 

Jí zdravě, pěstují svou zeleninu 
A jak vlastně vypadá den, který stráví ti nejmenší ve školce? Obyčejný a 

nudný rozhodně není. Děti si totiž zahrají na kutily, zahrádkáře i chovatele 
zvířat. V mateřské škole nechybí záhon na pěstování zeleniny, děti se ale 
podílí také na sběru jablek nebo trhání rybízu. Pěstují také květiny.  
Ve školce se dokonce jí i speciální zdravá strava. V sezoně si tak děti  
v jídelně například pochutnávají na vlastnoručně vypěstované zelenině. 

Mateřská škola v Bačetíně se zapojila také do projektu „Ferda 
mravenec, práce všeho druhu". „V rámci projektu se vracíme  
k polytechnice, děti se učí tkát, příst, vyrábět papír. Pracují s kovy, třídí 
odpad, vše funguje v duchu ekologie. Využíváme na výrobu druhotné 
materiály, které si nosí děti samy z domu," dodává ředitelka bačetínské 
školky Gabriela Holendová. 

To ale není jediný program, do kterého se snaží učitelky děti zapojit.  
V Bačetíně totiž odstartoval také projekt Technické mateřské školy, který 
se zaměřuje na strojní a stavební oblast, biotechnologii, ale i chemii. Ten tu 
nově vzniká také díky blízké automobilce. 

Tyto projekty ve školce teprve vznikají, vše je v zárodku, pedagogický 
sbor, ale i obec se však do práce pouští s vervou a velkým odhodláním. 

„Od začátku nás to velmi nadchlo, chtěli jsme vědět co nejvíce 
informací. Zatím ale není komplexní plán či projekt, podle kterého bychom 
se mohli řídit a využít ve výuce. Potřebné pomůcky si musíme nechat 
vyrobit, proto jde všechno pomalu. Jako první jsme však zařídili školkovou 
zahradu, kde se udělalo několik záhonků, koupily se také ovocné keře, 
postupně se bude zahrada dále rozšiřovat" vysvětluje starostka obce 
Gabriela Prýmusová. 

Na jaře v bačetínské školce přibyla malá králíkárna, v které již teď žijí 
dvě morčátka. Ta mají na starosti také hlavně děti. „Každý den mají dvě 
děti službu a o morčata se starají. Sledují, zda mají dostatek vody a potravy. 
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Do budoucna bychom rádi k morčátkům pořídili také králíky," prozrazuje 
dále své plány Gabriela Holendová. 

 
Vznikne speciální polytechnická třída 

V Bačetíně už mají v současné době jasnou vizi, chtějí se projektu 
věnovat naplno a vytvořit tak speciální třídu. „Chtěli bychom v podkroví 
vybudovat speciální polytechnickou třídu. Naším plánem je, aby v budově 
školky vzniklo místo půdy speciální zázemí. Kluci by tu mohli pracovat  
s kladívky a šroubováky, nechyběly by tu ani malé ponky. Děvčata by měla 
k dispozici tkací stroj," prozrazuje detaily plánované rekonstrukce starostka 
Bačetína. 

Stavební akci by chtěli v obci rozjet co nejdříve, podkroví se ale musí 
nejprve zateplit. V letošním roce by měl vzniknout projekt na plánovanou 
akci. Gabriela Prýmusová také dodává, že by rádi využili na tuto přestavbu 
dotaci. Momentálně nelze odhadnout, jaká bude konečná částka potřebná 
na rekonstrukci. 

Vybavení zahrady financuje obec, ta chce dále pracovat na jejím dalším 
rozšíření. 

Na venkovním domku by ještě měly přibýt svody na užitkovou vodu, 
kterou budou zalévat záhony. Ti nejmenší se naučí v rámci ekologie, jak se 
dá dešťová voda dále využívat. Na zahradě také v letošním roce přibude 
komunitní sezení, kde se budou scházet děti nejen s učiteli, ale také  
s rodiči. Hlavním cílem učitelů zdejší mateřské školy a také obce je učit 
děti, aby k životu na vesnici měly blíže a zůstávaly na vesnici žít 
i v dospělosti a pomohly tak zachovat tradiční hodnoty. 

Vaše dítě může být právě jedním z nich. 
 

 

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY 
Koná se již 23. dubna od 15 do 17 hodin. 

 
Stanislava Rohrová 

 
 

Co je nového u jednotky hasičů v Bačetíně 
 

Největší novinkou v letošním roce bude určitě zařízení pro svolání 
jednotky dobrovolných hasičů. Toto zařízení pracující pod sítí telefonního 
operátora je schopno „na dálku“ v případě mimořádné události vyrozumět 



 
 
 

13

členy jednotky dobrovolných hasičů, případně i další osoby je např. paní 
starostka nebo další členové zastupitelstva. Vyrozumění je uskutečněno 
pomocí SMS a v budoucnu bude toto zařízení ovládat i koncový prvek 
jednotného systému varování a vyrozumění (siréna). Tento tzv. svolávač se 
ovládá z operačního střediska v Hradci Králové prostřednictvím operačního 
důstojníka. 
 

Jarní pálení 
 

Pálení v naší obci upravuje nařízení Královéhradeckého kraje č. 3 z roku 
2002. Celé toto nařízení i formulář pro oznámení o pálení, který by měl 
každý, kdo chce spálit látky přírodního charakteru (jiné se pálit nesmí) 
vyplnit a odeslat, najde v odkazu OHLAŠOVÁNÍ PÁLENÍ na internetové 
adrese http://paleni.hzshk.cz. 

 Nařízení ve zkratce: 
Právnickým osobám, podnikajícím fyzickým osobám a ostatním 

fyzickým osobám se zakazuje po celý rok vypalovat křoviny, trávu, plevel 
a suchý rákos. Dále je zakázáno pálení sena, slámy a plevele v řádcích nebo 
plošně na polích, pálení průmyslových odpadů (např. umělé hmoty, pryže, 
látek z uhlovodíků apod.). Při spalování látek přírodního charakteru  
na hromadách se stanovují následující podmínky požární bezpečnosti: 

1. pálení musí být prováděno za dozoru osoby starší 18 let, 
2. na místě pálení musí být k dispozici hasební prostředky v množství 

přiměřeném rozsahu pálení (voda, lopaty, hasicí přístroje, tlumice 
apod.), 

3. ohniště je možno zřizovat jen v bezpečné vzdálenosti od budov  
a hořlavých materiálů, po skončení pálení musí být oheň uhašen a 
popel uložen na bezpečné místo nebo zahrnut zeminou, 

4. pálení je možné provádět jen za bezvětří, 
5. právnické a podnikající fyzické osoby jsou povinny se zřetelem  

na rozsah této činnosti stanovit opatření proti vzniku a šíření 
požáru a spalování hořlavých látek na volném prostranství předem 
oznámit územně příslušnému Hasičskému záchrannému sboru 
kraje. 

Dále v nařízení nalezneme přílohy upravující rozdělávání ohňů  
v přírodním prostředí (č. 4) a také pálení zbytků po lesní těžbě (č. 5). 

 
 Václav Novotný 
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Tříkrálová sbírka 2015  
na Dobrušsku, Opočensku a v Týništi 
 

V Bačetíně se v tomto roce vybralo 6 443 Kč.  
Tříkrálovou sbírku pořádanou celostátně Charitou Česká republika 

organizovala dobrušská Farní charita letos počtrnácté. Tato sbírka je 
největší dobrovolnická akce v ČR a účastní se jí kolem 50ti tisíc koledníků 
a dalších dobrovolníků. 

V celé ČR podpora této akce má vzrůstající tendenci, nejen co se týče 
množství vybraných peněz, ale především úctou k tradici a uznáním 
hodnot, které reprezentuje – solidaritu lidí s potřebnými, naší snahu konat 
dobro, pomáhat bližnímu a nebýt lhostejný. 

Při letošní sbírce koledovalo v sobotu 10. ledna celkem 104 skupinek, 
do 104 úředně zapečetěných pokladniček. Celkem i s obslužným 
personálem ji zajišťovalo přes 450 lidí. 

Celkový výtěžek cca 494 tis. Kč je rekordním výsledkem, vykoledovalo 
se o 38 tis. Kč víc než loni. 65 % z vykoledovaných peněz se vrátí na účet 
Farní charity a bude použit na pomoc potřebným, podporu sociální služby 
osobní asistence (převážně pro seniory), která významně pomáhá pečujícím 
rodinám ponechat své blízké v domácím prostředí. Dále budou peníze 
využity na nákup zdravotnických pomůcek do charitní půjčovny  
a na podporu charitního projektu v Mansapuru v Indii. 

Děkuji všem lidem za vlídné přijetí koledníků při sbírce, děkuji všem 
dárcům, dětem a jejich rodičům, vedoucím skupinek, pánům farářům  
za velmi příjemné zázemí v pastoračním centru, sponzorům, školám  
za dobrou spolupráci, městským a obecním úřadům za administrativní 
dohled nad průběhem sbírky a všem ostatním bezejmenným ochotným 
dobrovolníkům, kteří pomáhali se zajištěním a organizací sbírky. 

Jménem Farní charity Dobruška Vám všem přeji hodně zdraví, lásky  
a síly ke konání dobra i v roce 2015.  

 
    Ing. Jana Poláčková 

Farní charita Dobruška  
www.dobruska.charita.cz 
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Připojili jsme se ke kampani Vlajka pro Tibet 
 

     Dne 10. března 2015 jsme si prostřednictvím mezinárodní kampaně 
“Vlajka pro Tibet” připomněli 56. výročí povstání Tibeťanů proti 
čínské okupaci Tibetu, které bylo násilně potlačeno armádou Čínské 
lidové republiky (ČLR), a při němž zemřel téměř milion Tibeťanů.  

O připojení k této kampani jsme byli požádáni 
jménem Spolku Lungta. Žádost byla projednána  
na veřejném zasedání. Milan Petr vlajku koupil  
na vlastní náklady a tak její vyvěšení bylo 
schváleno jednohlasně. 

Kampaň Vlajka pro Tibet vznikla v polovině 
devadesátých let v západní Evropě a stala se 
jednou z nejvýznamnějších symbolických akcí 
vyjadřujících podporu ochrany lidských práv nejen 
Tibeťanů, ale všech obyvatel ČLR. V roce 1996 se 
k akci připojila první čtyři česká města, v loňském 
roce už to bylo 601 obcí, měst, městských částí 

nebo krajů. Stovky vlajek vlají každoročně např. v Německu, Francii, 
Belgii a dalších zemích. Vlajky vyvěšuje celá řada škol, včetně Univerzity 
Karlovy a kromě různých organizací také spontánně mnoho občanů ČR. 
 
Střípky z historie obce 
A ještě zpátky k historii naší školy… 
 

Krátce bych chtěl občany seznámit s tím, jak a kde se vyučovala školní 
mládež před rokem 1884, kdy byla postavena stávající budova školy. 

Obec Bačetín od času, kdy vznikla škola v Bystrém, byla přiškolena  
do Bystrého. Děti navštěvovali školu v Bystrém pouze v letním čase. Jindy 
byla škola provozována v Bačetíně po různých chalupách, kde bylo zrovna 
vhodné místo. Vyučovat chodil z Bystrého bývalý podučitel. Po několik 
pozdějších roků vydržovala si obec po celý rok privátního učitele. Teprve  
v roce 1826 zakoupila obec tenkráte již velmi sešlou a pádem hrozící 
chalupu č.p. 58 od Karla Švadleny, kterou přestavěla a použila jako školu. 

V obecním archivu se nachází dokument, který jsem si dal tehdá 
okopírovat a dokument přikládám. Tato chalupa v dosud nezměněné 
podobě dosud stojí. Posledním majitelem byl nedávno zesnulý Zdeněk 
Čtvrtečka. 
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Quitance 
 

Na 172 Hr.W.W. pravé. Jedno sto 
sedmdesát dva zlatých šajnů, které 
jsem já níže podepsaný hned v roku 
1826 za moji v Bačetíně na obci 
stojící dřevěnou a tenkráte již velmi 
sešlou a pádem hrozící chalupu pod 
č.p. 57, kteroužto jsem toho samýho 
roku prodal a která hned vystavena 
od občanů bačetínských k obci  
za školu totiž k cvičení mládeže 
sloužiti měla jakož až posud 
nevyhnutelně potřebná a odhodlaná 
jest, potom také se všemi k té samé 
patřícími hnutelně potřebná a odhod-
laná jest, potom také se všemi k té 
samé patřícími ovocnými stromy, 
které jsem jak já, taktéž i mé 
předkové jen užili v řádném nájmu 
užíval, v hojnosti náležitě zaplacenou 
obdržel. Já tedy tento skutečný 
příjem s tím doložením dosvědčuji, že za tuto výše jmenovanou chalupu 
ničehož více od občanů bačetínských k postihování nemám a docela 
vypokojen jsem.  

Na důkaz téhož jest můj a dvou k tomu dožádaných svědků vlastnoruční 
podpis. 

V Bačetíně dne 
 
Jan Harman zn.                                         + + +    to jest Karel Švadlena 
Sudína svědek 
                                                                      od něho k podpisu dožádaný 
                                                                     Václav Potůček spolu svědek 
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V roce 1863 pomýšleli občané a zřízení nové samostatné školy, spolu 
tehdy samostatnou obcí sudínskou, která ku škole kounovské přiškolena 
byla, avšak pro menší vzdálenost a pro schůdnější cestu pro Bačetín byla 
výhodnější. Po mnohých potížích toho času pan Kárník z čísla popisného 
75 co představený obce Bačetínu vypomohl. Potomci tohoto pana Kárníka 
z čp. 75 prodali usedlost manželům Linhartovým a odstěhovali se  
do Ameriky. V roce 1865 kladl se základní kámen. O finanční příspěvek 
požádala obec knížete pána, ale tento odpověděl, že poskytnout nemůže, 
protože staví silnici do Kounova, ale že poskytne pomoc z knížecí cihelny 
určitým počtem cihel a tašek. Aby finančně uspokojily potřeby stavby, 
požádali představení obce i císaře Ferdinanda Dobrotivého a krále českého 
o příspěvek. Stavební náklady mimo stavebního dřeva činily 2160 zlatých. 
Již v roce 1865 s velkou slávou nová škola vysvěcena byla a bylo jí 
přiděleno čp. 84. 

1. učitel při této škole, byl dosazený Matěj Linhart, který roku 1873  
a na jeho žádost přesazen byl do Mezilesího. Po něm zastupoval místo 
učitelské prozatímně až do obsazení penzionovaný učitel Jan Nosek až  
do 23.1.1884. Počátkem nových školních zákonů od roku 1870 byla škola 
přiřazena do třídy 4. se služným 300 zlatých a požitkem z pozemku 2 jitra 
277 sáhů katastrálního výnosu 15 zl. 80 kr., z kterýchžto peněz odvádělo se 
12 zl. 48 kr. okresu a ostatní přebytek 3 zl. 38 kr. obci. 

Roku 1872 sundáno klenutí učebny a zhotoven strop na rákos. Ze třídy 
4. do třídy 3. a co do platu platu učitelského je škola roku 1884 se služným 
400 zl. ročně. Dne 21.1.1874 dosazen za učitele František Netušil učitel  
z Dobrého. Při inspekci dne 18.6.1875 vybavení prohlédl s potěšením Jan 
Hraše c.l. okresní školní inspektor. Roku 1875 byl ke škole přistaven 
dřevník. Zima roku 1876 v měsíci prosinci a lednu byla tak mírná  
a bez sněhu, že dítky bosé počaly choditi do školy, což jim zakázáno býti 
muselo. 

Roku 1879 dne 24.4. na oslavu stříbrných svateb císaře Františka Josefa 
1. a císařovny Alžběty, účastnily se dítky školní, služeb božích ve chrámu 
Páně v Bystrém. Po službách božích vrátili se dítky do školní světnice, kde 
se jim příčina slavnosti vysvětlila. Pak zapěly národní hymnu a na památku 
téhož dne byly od dítek, hocha a dívky, zasazeny 2 ořechové stromy  
u školy za silnicí na straně západní. 

Když škola v r. 1876 zřízena byla, čítalo se dítek patřících ke škole 48, 
počet ten vzrůstal tak, že ve školním roce 1879 – 80 počet školních dítek  
na 89 vystoupil. 
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Ze statistiky školství okresu Novoměstského n. Met. na konci školního 
roku 1882 -1883 

1. Všech veřejných škol bylo 78, privátní školy 3, opatrovna 1, 
dohromady 82 škol. 

2. Všech sil učitelských bylo 260, z těch 187 učitelů a 73 učitelky 
industriální, z nichž bylo 60 zkoušených. 

3. Počet dítek vzrostl na 15562, z nichž mají dítky 22 ks mimo Čechy 
domov svůj. Dítek od 13 do 14 roků bylo 2897. 

4. Školné platilo 11879 dítek. 
5. Návštěva školy jeví se v procentech takto: 60% velmi pilná, 23% 

pilná, 11% méně pilná a 6% nedbalá. 
6. Polední vyučování bylo na 4 školách, budoucím školním rokem bude 

však odstraněno tím, že školy jednotřídní rozšířeny budou  
ve dvoutřídní. 

7. Učitelů vojáků bylo 30. 
8. Náklad na školství obnášel ve školním roku 1882-3 111305 zlatých. 

 

Po zřízení nové školy r.1884 našla budova staré školy další využití.  
Na přelomu století koupil starou školu Jan Pařízek, který zde zřídil hostinec 
a prodejnu smíšeného zboží. v DALŠÍ ETAPĚ Pařízkovi přistavěli  
ke stávající budově jednoposchoďový dům, do kterého v přízemní části 
přesunuli hostinec a později prodejnu. Část staré budovy si pronajímal pan 
Bohumil Zahradník – živnost rychlo správkárna obuvi. Po založení JZD  
v Bačetíně nabídli majitelé tuto dolní budovu pro kanceláře družstva.  
Po několika letech se družstvo přestěhovalo do adaptovaného domku mezi 
Marešovy a hospodu. Tato budova byla později zbourána a zřídili zde 
stanici čerpání pohonných hmot. Kanceláře družstva byly potom 
přemístěny do nového Národního výboru, který v rámci akce „Z“ občané 
postavili. V budově nového hostince u Pařízků bylo dosti živo. Mimo 
hostinec a prodejnu zde provozoval živnost řeznictví pan Stanislav Janko. 
V poschodí bydlel i krejčí pan Fryml, kde ve svém bytě provozoval živnost 
krejčovství. Dále v něm bydlela rodina Ryšavých. Dění ve staré škole 
pokračovalo dál, kdy pan Pařízek nabídl budovu organizaci Jednota. 
Jednota spolu s MNV přebudovala tuto budovu na samoobslužnou 
prodejnu, která sloužila obci do doby, než občané vybudovali v akci „Z“ 
prodejnu novou. Po sametové revoluci zřídili v této staré škole manželé 
Houserovi prodejnu koberců a cukrárnu, kde prodávali výbornou zmrzlinu. 
Na večer jsme sem chodili posedět na kafe se zákuskem. 

Václav Pařízek 
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Velectěný pane starosto! 

Všichni rodiče, kteří byli slavnou c. k. okresní školní radou za nedbalé 
posílání dítek do školy pokutováni, posílají od té doby děti do školy více méně 
správně, jedinou výjimku činí mezi nimi XXXXXX XXXXXX (jméno chlapce), 
který ač jeho otec byl písemně i ústně ode mne kolikrát pro neposílání chlapce 
do školy napomínán, přece skoro ještě ani jednou svého syna do školy 
neposlal. Já bych konečně mu i to prominul, poněvadž by mi v třídě jen  
o jednoho ničemu přibylo, kdyby jen jeho chování mimo školu bylo takové,  
aby nedávalo ostatním svým žákům pohoršení a nekazil kázeň a poslušnost 
mezi nimi. Ale takto jsem byl i včera v neděli nucen potrestati ho, za jeho 
spůrné chování tím, že jsem nedovolil s vědomím pana faráře přistoupiti  
k svatému přijímání. Ani takový posvátný obřad jako zpověď nezabránil mu, 
aby neosvědčil zrovna po ní svou zkaženost a zpustlost. 

Není ovšem divu, když doma v rodičích má ještě oporu proti škole, že si 
dovoluje kouřiti, do hospody a k muzikám choditi, nemravné řeči vésti, škole  
a učiteli nadávati, z nich si posměch tropiti, ale já to déle trpěti nehodlám, 
poněvadž to ostatním dětem jen pohoršení a nanejvýš špatný příklad dává, 
obzvláště když ještě jeho otec co možná nejhruběji ke mně se chová, již dvakrát 
opitý na mě si přišel, že mi dá někdy v noci dvěma chlapy nabíti,  
mi vyhrožoval, a když ho napomínám, aby syna do školy posílal, ještě si z toho 
posměch tropí a se kasá, že jej do školy posílati nebude a nebude. Byl jsem 
odhodlán, že toto všecko žalovati budu slavné c.k. okresní školní radě, 
poněvadž jsem se však rozpomněl, že starati se chování školní mládeže mimo 
školu, a řádnou docházku školní, aby o to školou povinné děti nebyly dávány 
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do služby, aby do hospod a do zábav nechodily a.t.d. jest věcí a povinností 
místní školní rady a já nechci svou stížností u c.k. okr. šk. rady připravovati 
slavné místní šk. radě zdejší nějaké nepříjemnosti aneb výtky, že snad své 
povinnosti řádně nekoná, prosím Vás tedy velectěný pane starosto jakožto 
představený místní školní rady abyste XXXXXX XXXXXXX (jméno otce) i se 
synem dal za mé přítomnosti k sobě obeslati a nařídil mu, aby svého syna  
ze služby vzal, řádně jej do školy posílal, nad jeho chováním přísně bděl, 
zároveň pak abyste hocha přiměřeně potrestal. 

Doufám, velectěný pane starosto, že této mé žádosti laskavě vyhovíte  
a tím spíše, jelikož žádám jen to co mi i zákon dovoluje. Místní školní rada má 
též učitelstvo podporovati ve výkonech jeho povolání, zvláště pak  
ve vykonávání kázně, a bdíti nad tím, jak se školní mládež mimo školu chová  
a nade vším co působí na vychování mládeže mimo školu. Je to §11 zemského 
zákona školního z r. 1873, který tu uvádím na důkaz, že žádám jen o to, k čemu 
mám právo a doufám pevně, že i vy pane starosto mocí svého úřadu zjednáte 
škole spravedlnost a pomůžeti ji k jejímu právu, ve kterém se lecjakým 
nevědomcem a hrubcem nemůže dáti obmezovati. Aspoň já jsem tentokrát 
odhodlán zjednati sobě i škole ze strany XXX XXXXXXX úplné zadostiučinění 
ať už zde nebo u vyššího úřadu školního. Prosím Vás tedy, abyste mi laskavě 
dal věděti, kdy míníte XXXXXXX k sobě zavolati a děkuji Vám již z předu,  
za Vaše namáhání zůstávám Váš oddaný 

 

Václav Černý učitel 
Z originálu přepsal Václav Pařízek 

 

Ještě jedna vzpomínka na školu 
,,Musím se přiznat že bačetínskou jednotřídku jsem absolvoval před 70 

roky. Část na konci války (2 roky) a část po osvobození. Druhé přiznání,  
i když jsem ve školách prožil celkem 18 let, nejvíc živých vzpomínek mám 
na školu v Bačetíně. Nejvíce vzpomínám na vždy férové jednání učitele 
Popa. I přes to, že rákoska a čtyřhranný metr byly u něj velmi často aktivní, 
bylo to vždy po zásluze. Dnešní demokratický školní model po naší 
disciplíně a vztahu k autoritám velmi zaostává. Druhá polovina mé školní 
docházky v Bačetíně byla u učitelky Dostálové. Byla to též vynikající 
pedagožka. Sice bez rákosky, ale s velkou mírou autority a umění učit. 
Výsledkem obou dvou pedagogů bylo, že jsme v Dobrušce na měšťance 
posléze měli velmi dobré vědomostní ale i společenské postavení. Škoda, 
že se to nedá opakovat. 

Oběma posílám tam nahoru pozdrav a vřelé díky." 
Josef Malý 
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Malé pozastavení u uplynulého Adventu 
 

Advent v Bačetíně zahajujeme pravidelně 1. adventní neděli  
při rozsvěcení obecního stromu a doprovodném programu. 

Novinkou předvánočního času byly Roráty. Ze starých pohádek nebo 
příběhů toto slovo možná znáte. Já ho však slyšela poprvé, a proto jsem se 
na ně velmi těšila. Mše s adventními písněmi, to jsou Roráty. A pokud jsou 
ty písně v podání chrámového sboru z Nového Hrádku, navození kouzla 
Vánoc se dostaví velmi rychle. Všichni návštěvníci i protagonisté se u nás 
cítili velmi dobře. Jak by také ne, když máme, podle pana faráře, jediný 
kostel, kde je v zimě teplo . O výzdobu naší kaple sv. Kříže se tentokrát 
lvím dílem zasloužila Lenka Urbášková, která vyrobila krásný adventní 
věnec. 

Těsně před Vánoci nám Skauti z dobrušských oddílů přivezli Betlémské 
světlo. Rozdávali ho 4. adventní neděli v sudínské kapličce. O skvělou 
reprezentaci svých družin se zasloužili sourozenci Šimon a Jonáš Pokorní  
a Nelča s Matějem Pokorným z Kounova. Jsem ráda, že se nám podařilo 
tento symbol Vánoc přinést i k nám. 

O Štědrém večeru se Lenčin adventní věnec rozsvítil po třetí  
a na posledy. Bylo to při Sousedském koledování opět v kapličce sv. Anny. 
Letošním největším zážitkem bylo, když se v kapličce rozsvítil lustr. Věděli 
jste, že je do kapličky přivedena elektřina? Já na to teda koukala, jako bych 
poprvé viděla vánoční strom . To se nám pak s Pavlínkou Markovou 
četly noty jedna radost. 

Věřím, že tento Advent, přinesl světlo do domovů Vám všem. 
 

Gábina Prýmusová 
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Předsilvestrovský špacír 
 

Dne 30.12.2014 jsme se sešli u ,,Orloje,,  
na autobusové zastávce v 11:45 hodin a čekali 
jsme na autobus, který nás zavezl k Dobřanskému 
rozcestí v počtu 32 turistů + 2 pejsci. Odtud jsme 
vyrazili přes Dobřany a Nedvězí do Kounova. 
Bylo pěkné počasí, svítilo sluníčko, na pár místech 
se to klouzalo a jinak se šlo pěkně. Viděli jsme  
v dáli Orlické 
hory a Prázovu 
boudu.  
 

V Kounově jsme se dobře najedli. 
Odpočinuli jsme si a přes Čihadlo jsme 
se vrátili domů. Jinak pan Stodůlka vždy 
„vybere“ pěkné počasí a dobrou trasu. 

 
Vojta Hadvich 
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Masopust 
 

Letošní Masopust se vyvedl. Ostatně vždy se akce povede, když se 
sejdou skvělí lidé a dobrá nálada. Děkujeme maskám za účast, kapele  
za dobré noty a všem, kteří nám otevřeli za hezký taneček a výborné 
občerstvení.  
   Za rok zase na shledanou! 
 

   
 

HC Kounov  vs  HC Bačetín (13:8) 
 

…. a kdyby Vám někdo z Kounova tvrdil, že to bylo 15:8 nevěřte jim.  
2 góly neplatily, byla posunutá branka!!! 

Už minulý rok nám počasí nepřálo a žádná nádrž pořádně nezamrznula. 
Proto letos Miloš Stodůlka objednal ledovou plochu v Novém Městě  
nad Metují na zimním stadionu. Byla to rychlá akce a trenérům zbylo 
pouze pár dnů na sestavení týmů. Pro komfort šampiónů byl objednán 
autobus. Na konec ho využila jen hrstka skalních fanoušků. Ostatní použili 
vlastní dopravu. Jejich škoda, svařák na stadionu byl výborný… 

Vlastní zápas se odehrával na jedné polovině kluziště. Na té druhé, 
oddělené nízkým mantinelem, bruslili dospělí s dětmi. Ledaři půjčili dětem 
hrazdičky a ty pak mohly směle pilovat svůj styl. 

Borce na ledě přišli podpořit Ultras s transparenty, dokonce i mediální 
zájem byl veliký. 

Naši měli na ledě od začátku převahu, stejně tak i v hledišti. Jen to 
závěrečné sportovní štěstí nám chybělo. 

Martin Hadvich pro tuto příležitost vyrobil krásný dřevěný pohár. Byl 
předán kapitánovi kounovského týmu Ondrovi Novotnému. Za všechny 
bych však vyhlásila nejlepším hráčem malého Járu Baška. Ten kdyby měl  
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o kousek delší nohy a hokejku, sypal by tam jeden gól za druhým. Na cestě 
zpátky si pohár hrdě nesl do autobusu a všem ukázal pravou radost  
z vítězství. 

Byla to nádherná hodina a půl sportu a zábavy. Příští rok to zopákneme. 
Kounov vyhrál po třetí za sebou, tak teď je řada na nás! 

Gábina Prýmusová 
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Posezení u kávy a koláče 
 

Ve středu 11.3.15 jsme se opět sešli dopoledne v Rotundě.  Tentokrát 
jsme měli téma „Bylinkaření“. Přednášet přijela MUDr. Stanislava Opatrná 
z Třebechovic pod Orebem a její pomocnice Olina Janebová. Povídání bylo 
velmi zajímavé a poučné. Stáňa měla připravené i recepty na zpracování 
bylinek a dostala jsem za úkol je zde uveřejnit.  

Závěrem jsme chvilku ještě poseděli, abychom dojedli všechny ty 
krásné a výborné zákusky, které upekla paní Frymlová z Dobrého. Na první 
pohled vypadaly, že jsou z cukrárny. Ještě bych ráda poděkovala za pomoc 
při obsluze našim servírkám Martinovi Fabiánovi, Pepovi Dlouhému  
a Dáše Syrovátkové. 

 

To nejzajímavější z přednášky: 
 

Co sbírám v lese já: 
list maliníku, ostružiníku a jahodníku; listy břízy na šťávu; kopřivu do 

15. května; smetanku lékařskou a medvědí česnek (můžete z něho udělat i 
špenát); chudobku; hluchavku; smrkové špičky; černý bez – květy i plody; 
lipový květ; chlapici – tužebník jilmový; borůvky; ostružiny a maliny; 
šípky a jeřáb černý 
 

Kde čerpám rozumy: 
Babské rady – prof. Stránské 
Nespěchejte do rakve – Tomáš Kašpar 
Doba jedová I a II aneb jak přežít dobu jedovou – prof. Stránská 
články v Regeneraci a Meduňce 
přednášky Ing. Víta Syrového 
Aby nám lépe chutnalo (Dr. Fořt) 
Léčíme se přírodními ATB – Jana Arcimovičová 

Rychlá aplikace do mobilu 
www.nutriatlas.cz 

 

Jedovatá okrasa našich zahrad 
 Náprstník – už 2 listy. Za dvě hodiny zástava srdce. 
 Vistárie – je jedovatá celá. Nejjedovatější jsou semena v lusku.  

2 semena zabijí člověka. 
 Oleandr – celý keř je jedovatý, pozor spalování – nevdechovat kouř – 

nevolnost. Nejjedovatější je míza, způsobuje zástavu srdce 
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 Rododendron – listy, nevolnost, potíže s dýcháním, zástava srdce.  
Z listů si sebevrazi připravují čaj. 

 Narcis – cibulka, nevolnost, křeče + šťáva z rostlin, vyrážka, proto  
s nimi pracovat v rukavicích 

 Hortensie – květy – jed Hydragia jako Kyanid + citlivá pokožka, 
vyrážka. 

 Chryzantéma – nejméně, jen citlivá pokožka – alergická reakce – 
puchýře. 

 Čemeřice 
 Tis 

 
Zázvor - ředí krev, odstraňuje vyčerpanost, zahřívá, zlepšuje trávení, 
normalizuje krevní tlak, vytahuje z organismu hleny 
Anýz - onemocnění dýchacích cest, trávící obtíže, povzbuzuje činnost 
všech žláz, podporuje činnost střev, podporuje pohyb hlenu, podporuje 
produkci mateřského mléka 
Skořice - podporuje chuť k jídlu, snižuje krevní tlak, desinfikuje, uklidňuje 
koliky a průjmy, protizánětlivé účinky, výhodná i u diabetu 
Šípek - zvyšuje imunitu, potlačuje únavu, působí antidepresivně, chrání 
před virózami, působí pozitivně na močové cesty, podporuje činnost jater 
Třezalka tečkovaná - protizánětlivá, proti ekzému, nervové problémy, 
rehabilituje po mozkové mrtvici, posiluje organismus a čistí tělo 
 

Čaj proti bolesti v krku + nachlazení 
Nakrájet citrón, zázvor, zalít medem a dát do lednice. 1 čajovou lžičku zalít 
horkou vodou, ne však vařící. Skladovat 2-3 měsíce 

 

Čaj pro zlepšení paměti 
3 lžíce jasanových větviček, 3 lžíce šípkových větviček Vaříme 8min  
ve ¾ l vody. Pijeme po jídle 3 týdny a pak dáme v užívání pauzu. 

Čaj na dráždivý kašel 
12 skořápek vlašských ořechů a ½ l vody. Necháme 4 hodiny louhovat, 
potom vaříme a doléváme vodou stále na ½ l a to půl hodiny. Sladíme 
medem a pijeme 3x denně po šálku. 

Citrón a česnek – užívat 3 týdny 
4 ks citrónu, 30 ks česneku, 1l vody Rozmixovat, vlít do vody, nechat projít 
varem, přecedit a dát do lednice. Užívat 2cl denně ráno. 
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Bobkový list – očista od soli 
5g bobkového listu, 300ml vody, 5 min vařit a nechat odstát. 3 dny po sobě 
pijeme během dne po malých doušcích. Rozpouští v těle kameny, léčí 
klouby a bolesti zad. NESMÍ SE VYPÍT NAJEDNOU podráždil by 
močový měchýř. Po týdnu je možné zopakovat. 

GIN 
1 Gin, 6 jalovčinek, 1 balíček zlatých rozinek Na 14 dní namočit a potom 
denně jednu lžičku. Výborné na artrózu. 
Med ze smrkových výhonků - sbíráme do 15. května 
35 Dkg výhonků spaříme 1l vody a 2 dny louhujeme. Přidáme 1,35 kg 
cukru a vaříme do zhoustnutí. Horké slejeme do sklenic a zavíčkujeme. 

Medvědí mléko – při počátcích nachlazení 
Ohřát 200ml mléka, dolít panákem rumu, osladit 2 lžícemi medu a večer 
vypít.  
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Klubování je super 
 

     Jaro se blíží. Děti se těší na sluníčko, kolo  
a míč. Naše oblíbené Klubování končí. Vojtík 
Vymetálek a Míša Moravec shrnuli, že bylo super. 
Scházelo se nás celkem dost. Naše domovy zdobí 
spousta krásných výrobků. Už teď se těšíme, až se  
na podzim opět sejdeme.  

Adélka Vymetálková 
 

 

Čtení pro dospělé 
 

Poslední únorový čtvrtek jsme se naposledy sešli v čítárně místní 
knihovny a tím tak ukončili 3. ročník „Čtení pro dospělé“. 

Největší radost by z nás měl p. Zdeněk Svěrák, protože hlavně jeho 
povídky, vydané v letech 2009, 2011 a 2013, jsme četli téměř pravidelně. 
Kdo má rád jeho humor a umí ocenit krásu bohaté češtiny, kterou používá, 
jistě se pobaví, poučí a někdy i dojme. Vřele doporučuji. 

Je zvláštní, že četba v kolektivu má takové kouzlo. Je to jiné, než když 
si čtete z knihy doma. Společně se smějete, sdělujete si okamžitě zážitky  
z přečteného. Napadají Vás příhody z vlastního života, o které se  
s ostatními hned podělíte. Je to moc příjemné, aspoň já to tak cítím. 

A protože jsme nestihli dočíst všechno, co bylo v plánu, nezbývá nic 
jiného, než se zase v listopadu začít scházet v příjemně vytopené knihovně. 

Za ochotu a pohostinství děkujeme p. knihovnici Božence Dyntarové.  
Vlasta Zelená 

 

Novinka pro zdraví 
 

Každý čtvrtek navečer se nás schází 10-16 lidiček převážně ženského 
pohlaví (i když čas od času přijde i chlap!) v prostorách školky a pod 
vedením cvičitelky Evy Suchánkové z Ohnišova si dáváme řádně do těla. 
Asi hodinové cvičení při hudbě prolíná i legrace, ale druhý den to opravdu 
žádná legrace není – celé tělo bolí, jako kdybychom složili vagón uhlí. 
Jsme za to ale rádi, léto se blíží a my budeme připraveni – na všechno . 

Martina Böthigová 
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Tak nás to zase čeká … 
 

Po delší odmlce způsobené zimou, nemocemi a ještě dalšími 
omluvitelnými důvody, jsme se opět sešli na 1. schůzce Divadla Bačetín. 
Protože jsme se na posledním rozlučkovém sezení v minulém roce setkali  
v Kounově v hospodě, tak i letošní sezónu jsme zahájili tam. Máme nové 
adepty herectví, ale máme i stávající, kteří už z důvodu velké pracovní 
vytíženosti do toho letos s námi nechtějí jít. Všichni se už ale těšíme, jen 
nám pořád chybí prostory, kde bychom mohli zkoušet. Ale to je stálá bolest 
Bačetína – hospoda nebo kulturáček chybí. Tak teď si jen přejeme, aby 
brzy přišlo jaro a my nemuseli u Rotundy mrznout jako loni…Takže naši 
milí potencionální diváci – těšíme se, že se v hojném počtu jako vloni, 
sejdeme v červenci „NA DIVADLE“!  

Alena Smolová 
Cykloglacensis 2015 
 

Již 14. ročník cykloturistické akce se 
pojede v pátek 15.5.2015. Jako obvykle 
budou pořádány hvězdicové etapy z cca 
osmi míst z našeho regionu a osmi míst z 
polského příhraničí. Tentokráte cíl bude  
až pod Kralickým Sněžníkem v Dolní 
Moravě. Z Bačetína to znamená ujet asi 
80 km.  Trasa se teprve připravuje. Jedna 
varianta a to dost náročná, směřuje přes 
Šerlich a po polském území až do cíle. 
Druhá možná varianta je přes Skuhrov, Rokytnici v O.h., Mladkov, Králíky  
a cíl v Dolní Moravě.  
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Hlavně doufáme, že nebude tak hrozné počasí, jako bylo vloni, kdy vichr  
a neustálý studený déšť prověřil morál všech účastníků. Tak přejeme všem 
reprezentantům Bačetína a DSO Orlické hory ať dojedou v pořádku tam i zpět 
a hlavně bez karambolů a tentokráte ať jim svítí na cestu sluníčko. 

Kdo by se chtěl ještě zúčastnit, tak má ještě možnost přihlásit se  
na Obecním úřadě! 

Cyklojunior Pepa 
Hovínka kde se jen podíváš… 
 

Tak tu máme jaro. Protože nebylo moc sněhu, není ani moc bláta. Zdálo 
by se, že naše děti a vnoučátka mohou běhat, jak se jim zlíbí. Ale ouvej – 
všude jsou hovínka od pejsků neukázněných majitelů. U cesty od bytovek 
jsem jich napočítala 5, z toho tři byla i teď po vyschnutí opravdu obrovská. 

Našemu Eliášovi, kterému jsou tři a půl, nemůžu nějak rozumně 
vysvětlit, proč se v Bačetíně“ nemusejí“ hovínka sbírat a u nich v Hradci 
musejí. A já opravdu vím, když ho hlídám v Hradci a běháme po cestě  
i po parčíku za domem, nikdy jsme na podobný poklad nenarazili….. 

Ale máte pravdu – vždyť by ani nevěděl, jak vypadá opravdové psí 
hovínko.   

Alena Smolová 
Kulturní program 
 

12.4.2015 v 11:00 hod. odjezd do pražského divadla Hybernie na Muzikál 
 Sněhová královna 

18.4.2015 v 9:00 hod. Jarní Brigáda, sraz na zahradě MŠ  

30.4.2015 Čarodějnice u Rotundy 

8.5.2015 Jarní špacír 

15.5.2015 Cykloglacensis 

16.5.2015 Rybářské závody pro děti na spodním rybníku u Fabiánů. 

V květnu pojedeme na výlet pro důchodce na Kuks. Termín bude upřesněn. 

27.6.2015 v 7:30 hod. odjezd na výlet pro rodiny s dětmi do Radvánovic 

25.7.2015 Obecní slavnosti. Program: dopoledne nohejbal O pohár 
starostky, odpoledne Procesí + Mše, divadelní představení, večer taneční 
zábava. 
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Soutěže ve výkonu vodících psů 
 
V pátek 19. června 2015 se v Dobrušce uskuteční již 11 ročník. 
Vše bude probíhat na náměstí. 

Slavnostní zahájení a přivítání všech soutěžících dvojic začne v 9:00 hodin. 
Po vylosování pořadí začne vždy zrakově postižený a jeho vodící pes zdolávat 
trasu, kterou si připraví rozhodčí, kteří přijedou z Prahy. Trasa povede po 
náměstí a jeho okolí, aby všichni přihlášení mohli ukázat, jak spolu zvládají 
chůzi a řešení všech překážek, které běžně potkáváme v každodenním životě. 

 Po zvládnutí trasy bude následovat druhá část soutěže a to poslušnost. 
Tady to bude již spíš na hafanovi, aby ukázal, jak svého pána poslechne. 

Na trasu chodí vždy jedna soutěžící dvojice. Ostatní budou čekat  
na náměstí, až na ně přijde řada. Někdy nekonečné čekání bude zpříjemněno 
lavicemi a stoly na náměstí. 

Bude zde i stánek s mnoha předměty s pejsky, vše si budou moci 
návštěvníci zakoupit. V letošním roce je připraveno ještě jedno překvapení a to 
doprovodný program, kde si všichni odvážní vyzkouší něco s klapkami na 
očích a za jejich odvahu každý dostane sladkou odměnu. 

Předpokládaný konec celého soutěžení a slavnostní vyhlášení výsledků 
bude mezi 15 a 16 hodinou, podle počtu soutěžících. 

Celý den bude moderovat jeden ze cvičitelů. Tak jako každý rok i letos se 
účastníci této akce sjedou z celé naší republiky. 

Chtěla bych vás těmito řádky pozvat 19. 6. 2015 na Dobrušské náměstí 
mezi nás a společně s našimi čtyřnohými pomocníky si užít bezva den. 

Vše bude připraveno, ale bez vás (diváků) by to nebylo ono. 
Tak na shledanou na náměstí!!  

Renata Moravcová - Sony a Xanto organizátoři akce 
 

PS:  
Sobota: V 9:00 hodin odjíždíme 
na tajný výlet. Večer zůstaneme  
na ubytovně Karlovy univerzity, 
kde se na sále uskuteční 
společenský večer se zpíváním, 
tancováním, soutěžemi, ale i se 
scénkami. Po celý večer bude 
hrát kapela z Červeného 
Kostelce. 
Tady budeme rádi, když mezi nás přijdou i lidičky, kteří se, tak jako my, budou 
chtít sobotní večer bavit.  
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Něco pro pobavení 
Komínová příhoda z vyprávění od naší rodačky 
 

Kamarádi Vláďa s bratrem zase měli den, kdy se jim líbilo na střeše. 
Brácha chodil po střeše, Vláďa po komíně. Soused, který měl střechu jako 
na dlani, zase pozoroval kluky. Druhý den říká mamince: “Víte, dívám se 
na kluky. Vláďa si pískal a halekal a najednou byl pryč. Nahoru přece 
neletěl a dolů jsem ho padat neviděl. Váš letěl po zadku po střeše dolů do 
sadu a utíkal domů, víc nevím. Copak zase bylo?“ No co by bylo, Vláďa 
spadl do komína. S maminkou jsme byly v kuchyni a za zdí to zarachotilo, 
až maminka odskočila od kamen a teď slyšíme ze síně: „Seš živej? Seš 
živej?“  Samozřejmě, síň plná sazí, branka až do komína otevřená a Vláďa 
už stál na zemi. Jen oči a zuby mu svítily bíle, no jako ten čertík  
z Princezny ze mlýna.  A z Vládi vypadlo, říká bratrovi: „Člověče, já ti 
brzdil jako blázen, ale vono to tak hrozně frčelo!“ Kolena, lokty, záda  
i zadek měl sedřené, opravdu brzdil. Štěstí, že si tatínek douzoval uzenáče 
v komíně v horní brance a měl tam hůlky, které ho přece trochu zbrzdily. 
Jinak by to špatně dopadlo. A výrok maminky: „Běž domů a řekni 
mamince, ať tě rovnou vymáchá v potoce. A běda jestli ještě vlezete na 
střechu.“ 

Tak to bylo naposledy, co tam vlezli! 
 

Reklama 
 
Nově vyhrazujeme tento prostor zpravodaje pro umístění reklamy 
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Společenská kronika 
 

 
Vítáme v obci nového občánka 
 
Stal se jím Filípek Andrš. Kluk jako buk 
přináší radost rodičům Filipovi a Pavlíně 
Andršovým. 

 
 
Vše nejlepší našim jubilantům 
 

Své životní jubileum oslavili: 
paní Libuše Matějů 
paní Františka Štachová 
pan Jiří Musil 
paní Jiřina Klamtová 
paní Eva Holzbechrová 
pan Josef Mareš 
pan Ludvík Hartman  
 

Jmenovaným přejme hodně zdraví, štěstí a životního elánu! 
 
 

Navždy nás opustila 
 

V nedožitých 87 letech nás navždy opustila paní Marie Kárníková. 
Čest její památce. 
 
 

Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat 
postoje vydavatele!!!  

Bačetínský zpravodaj byl zapsán do evidence periodického tisku  
pod evidenčním číslem MK ČR E 21944 

 

Bačetínský zpravodaj vydává Obecní úřad Bačetín 
Telefon: 494 665 607, Fax: 494 665 607 
E-mail: ou@bacetin.cz, www.bacetin.cz 
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Tyto cedule v obci nezakazují venčení psů, ale upozorňují na nutnost 
uklízet po svých čtyřnohých miláčcích!!! 
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